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Rozšiřování nabíjecí infrastruktury musí 
probíhat souběžně s rozšiřováním elektromobility, 
přičemž země EU musí poskytovat dodatečnou 
kapacitu veřejného nabíjení 1,3 kW na prodaný 
elektromobil a 0,8 kW pro plug-in hybridy. Podle 
think-tanku ICCT to znamená jedno nové nabíjecí 
místo na každých 33 nově registrovaných 
elektromobilů.

Pokud budou splněny projekce Mezinárodní 
energetické agentury IEA pro prodej 
elektromobilů, bude to odpovídat potřebě 
600 000 nabíjecích stanic v EU do roku 2025. 
V roce 2022 byl počet veřejných nabíjecích 
stanic v EU kolem 450 000, jenže drtivá většina 
z nich neplní požadovaný výkon.

Nový zákon také předepisuje, že všechna 
veřejná dobíjecí místa v EU budou muset umožnit 
platbu na místě. Rychlodobíjecí stanice nad 
50 kW musí mít čtečky, aby bylo možné platit 
kartou. Cena musí být stanovena za kWh, minutu 
nabíjení, celou dobu nabíjení nebo jiný ukazatel.

Státy EU odsouhlasily rozšířením sítě dobíjecích stanic

Členské státy Evropské unie schválily zákon 
o  infrastruktuře pro alternativní paliva AFIR 
(Alternative Fuels Infrastructure Regulation) 
předepisující počet nabíjecích stanic pro 
elektromobily. Zákon samozřejmě neřeší zdroje 
elektrické energie ani potřebných materiálů, 
především mědi. Proti novému zákonu 
v závěrečném hlasování hlasovaly pouze Polsko 
a Rumunsko, zatímco Itálie a Lotyšsko se zdržely 
hlasování. Česká republika se tím zavázala 
během příštích dvou let investovat desítky miliard 
korun do urychleného vybudování požadované 
infrastruktury.

Podle nových pravidel jsou nyní země EU 
povinny zvýšit počet nabíjecích a  plnicích 
stanic pro vozidla na elektrický a vodíkový 
pohon a zjednodušit proces nabíjení. Nově 
přijaté nařízení ukládá všem státům EU povinnost 
od roku 2025 poskytovat na hlavních silnicích 
dobíjecí stanice pro osobní a lehké dodávkové 
automobily každých 60 km v každém směru 
s výkonem minimálně 150 kW (to zatím ze 1414 
dobíjecích míst v ČR plní jen asi 20). Do konce 
roku 2027 musí mít každá nabíjecí stanice alespoň 
jedno místo s výkonem minimálně 300 kW a do 
roku 2035 s výkonem 600 kW. 

Nabíjecí stanice mají být také k dispozici pro 
nákladní vozidla, a to každých 60 km s minimálním 
výkonem 350 kW a vodíkové čerpací stanice 
každých 200 km. Země EU mají na jejich zavedení 
čas do roku 2030, ale už v roce 2025 musí být na 
15 % silnic TEN-T v každém směru alespoň jedno 
nabíjecí místo s výkonem 1,4 MW, v roce 2027 
2,8 MW a v roce 2030 3,6 MW!!!

více na 
www.autoweek.cz



Renault oživuje vzhled modelu Arkana
Renault představil kupé-SUV Arkana 

v  říjnu 2020 jako jeden z klíčových prvků 
své ofenzivy v  segmentu kompaktních 
automobilů. Od té doby prodal 163 000 
kusů tohoto modelu. V  modernizované 

podobě Arkana dostane novou masku 
chladiče s  3D efektem. Zahájení příjmu 
objednávek se plánuje na konec října 2023 
a  první vozy by měly dorazit počátkem 
roku 2024. Nově bude kupé-SUV dostupné 
i  s  vrcholnou sportovní výbavou Esprit 
Alpine doplněnou o  speciální detaily. 
Arkana je založena na modulární alianční 
platformě CMF-B. Má délku 4568 mm při 
rozvoru náprav 2720 mm. Zavazadlový 
prostor má objem 513 l/1269 l (480 l/1263 l 
ve verzi Full hybrid). Už základní výbava 
zahrnuje multimediální systém Easy Link 
a 7“ displej. Nabídka pohonných jednotek 
se nemění – přeplňované zážehové 
čtyřválce 1,3 l ve verzích Mild Hybrid 140 
EDC/103 kW a Mild Hybrid 160 EDC/116 kW 
a plně hybridní verze se čtyřválcem 1,6 l 
a dvěma elektromotory. E-Tech Full Hybrid 
145/105 kW je v  Evropě nejprodávanější 
verzí tohoto modelu se 63 %. 

více na 
www.autoweek.cz

Ženevský autosalon v Kataru se blíží
V říjnu se v Dauhá v premiéře uskuteční 

autosalon GIMS Qatar – Geneva 
International Motor Show. Qatar Tourism 
a GIMS hlásí účast 30 světových značek 
automobilů. Nový koncept chce ustavit 
nové standardy pro transkontinentální 
autosalony a doplnit marketingové strategie 
významných výrobců automobilů i jejich 
dodavatelů. GIMS Qatar začne 5. října 
exkluzivním zahajovacím ceremoniálem. 
Poté 6. října přivítá světová média a od 
7. do 14. října se otevře veřejnosti. Autosalon 
bude uspořádán současně s Velkou cenou 
Kataru formule 1, která se pojede od 
6. do 8. října. Velká cena ovšem dramaticky 
zvyšuje ceny za ubytování a služby.

S  výhledem na rok 2024 GIMS přijímá 
registrace vystavovatelů pro autosalon 

v  Ženevě, který se má uskutečnit od 26. 
února do 3. března 2024. Při této příležitosti 
chce oslavit 100. výročí, protože první 
ročník se konal v  roce 1905. Naposledy 
se ovšem uskutečnil v  roce 2019. V  roce 
2020 byl jen několik hodin před zahájením 
odvolán kvůli kovidové karanténě. 



se neprojevil negativní jednorázový dopad po 
ukončení obchodních aktivit v Rusku. Provozní 
zisk celé skupiny Škoda Auto Group v prvním 
pololetí dosáhl 911 milionů eur, což představuje 
meziroční nárůst o 34,8 % navzdory tomu, že 
odprodej společnosti OOO Volkswagen Group 
Rus v květnu 2023 měl značně negativní dopad 
na provozní zisk. Koncern Volkswagen Group 
v  květnu 2023 dokončil prodej svých aktiv 
v OOO Volkswagen Group Rus společnosti 
OOO Art-Finance za podpory ruského prodejce 
společnosti Avilon.

„První pololetí nám ukázalo, že je Škoda Auto 
schopna dosahovat solidních výsledků. Čekací 
doba na vozy Škoda se výrazně zkrátila a díky 
stabilnějším dodávkám komponentů jsme nyní 
schopni uspokojit poptávku rychleji,“ komentuje 
výsledky Martin Jahn, člen představenstva 
společnosti Škoda Auto pro oblast Prodej 
a marketing.

Úspěšné pololetí pro Škoda Auto Group

Škoda Auto Group vykazuje v  prvním 
pololetí roku 2023 růst ve všech klíčových 
fi nančních ukazatelích. Stabilizovaná situace 
v dodavatelských řetězcích přispívá ke kratším 
dodacím lhůtám.

Automobilka celosvětově od ledna do června 
dodala 432 200 vozů, tedy o 19,9 % víc než ve 
stejném období loňského roku. V tomto období 
české závody opustilo 535 200 vozů, což bylo 
o 79 000 více než za loňský první půlrok. 

Obzvláště si lný nárůst zaznamenala 
značka u nejprodávanějšího modelu Octavia 
(+60,2 %) a  plně elektrického modelu 
Enyaq iV (+41,0 %). I  nadále pokračuje 
dramatické opouštění trhu v Číně, ještě nedávno 
nejvýznamnějšího odbytiště značky. Pokles 
prodeje byl zaznamenán i v Indii, což by pro 
budoucnost měl být jeden z klíčových trhů 
značky.

Škoda Auto Group zaznamenala v prvních 
šesti měsících roku výrazný nárůst tržeb, a to 
o 34,5 % na 13,7 miliardy eur. Rentabilita tržeb 
zůstala na hodnotě 6,6 %, tedy na stejně solidní 
úrovni jako o rok dříve. Mohla být vyšší, kdyby 

více na 
www.autoweek.cz



Výkonnější Citroën e-C4 s delším dojezdem
Citroën e-C4 a e-C4 X lze už objednávat 

také s  novým elektromotorem o  výkonu 
115 kW (156 k), tedy o 15 kW (20 k) vyšším 
než dosavadní, který zůstává v nabídce. 
Kapacita akumulátoru 54 kWh zajišťuje 
větší dojezd až 420 km. Nový akumulátor 
má kapacitu navýšenou o  4 kWh. 
Kompaktní lithium-ionový akumulátor má 
vyšší obsah niklu (80 % niklu, 10 % manganu 
a 10 % kobaltu), což by mělo vést k vyšší 
energetické hustotě a delší životnosti.

více na 
www.autoweek.cz

Opel Corsa vstupuje do nového modelového roku
Opel Corsa dostane v  rámci 

modernizace nový koncept přídě ve 
stylu Opel Vizor. Také interiér byl vylepšen. 
V rámci modernizace Corsa dostane nový 
design řazení a volantu, nové vzory sedadel 
a nový, hlasově ovládaný infotainment. 
Smartphony lze připojit bezdrátově. 
Vrcholem nabídky je příplatkový plně 
digitální kokpit s novým infotainmentem. 
Zážehové motory o výkonu 74 kW (100 k) 
a  100 kW (136 k) dostanou 48 V  mild 
hybridní systém spojený s dvouspojkovou 
převodovkou. Corsa Electric bude vedle 
dosavadní podoby s  výkonem 100 kW 
a dojezdem 354 km k dispozici, stejně jako 
příbuzné modely koncernu Stellantis, také 
s  výkonem 115 kW (156 k) a  dojezdem 
402 km.

Opel Corsa si připomíná 30 let prodeje. 
Od uvedení na trh v  roce 1982 bylo 
vyrobeno 14,5 milionu vozů. Poslední tři 
generace získaly ocenění AutoBest – Best 
Buy Car Europe 2007, 2015 a 2020.

Vedro snižuje dojezd některých elektromobilů
Nabídka zánovních vozů se začíná stabilizovat 
Evropské automobilky jsou pod rostoucím tlakem
Vedro snižuje dojezd některých elektromobilů
Stellantis představuje nový systém akumulátorů
Nákladní loď s elektromobily v plamenech u nizozemského pobřeží

Další témata 30. týdne na autoweek.cz



Vedro snižuje dojezd některých elektromobilů
Extrémní vedra upozorňuje na problém 

elektromobilů. Vysoká teplota může 
nepříznivě ovlivnit jejich dojezd. Společnost 
Recurrent, sídlící v americkém Seattlu, se 
zabývá analýzou akumulátorů a dojezdu 
elektromobilů. Otestovala tisíce vozidel 
v  různých povětrnostních podmínkách. 
U  mnoha elektromobilů zjistila výrazný 
pokles dojezdu s  rostoucími teplotami. 
Poté co teplota překročila 38 °C se 
u některých dojezd zkrátil až o 31 %. Při nižší 
teplotě nebyla ztráta dojezdu testovaných 
vozidel tak vysoká – v průměru se snížila 
o 5 % při 32 °C a o 2,8 % při 27 °C. Společnost 
Recurrent založila svá zjištění na údajích 
o  reálném dojezdu elektromobilů 
v  kombinaci s  hlášenými vysokými 
teplotami v  jednotlivých státech. Při 

výpočtu průměrných hodnot použila data 
získaná ze 17 000 vozidel, které sleduje. 
Údaje zahrnují 65 modelů elektromobilů 
a  plug-in hybridů. Společnost Recurrent 
nezveřejnila názvy modelů s  nejhoršími 
výsledky. 

Dlouho očekávané Audi Q6 e-Tron
Audi po překvapivých změnách ve 

vedení a řešení problémů způsobených 
dodavatelem softwaru od sesterské 
společnosti Cariad chce do konce 
letošního roku konečně uvést na trh Q6 
e-tron. Audi se s ním bude snažit dohnat 
ztrátu na konkurenci, ale nesmírně 
potřebný model přijde mnohem později, 

než se plánovalo. Dohnat dva roky 
v  dnešním hekticky se měnícím světě 
prémiové elektromobility nebude snadné. 
Q6 e-tron je nejdůležitější novinkou značky 
Audi za mnoho let, protože konečně uvádí 
zcela novou platformu PPE vyvinutou ve 
spolupráci s Porsche. Jen v příštím roce 
by na ní Audi mělo vyslat na trh rovnou 
tři další novinky – Q6 E-Tron Sportback 
a elektricky poháněné nástupce A6 Avant 
a A7. Audi díky ní konečně přechází na 
800 V architekturu, která umožní využívat 
nabíjecí výkon až 270 kW. Díky tomu by 
mělo být možné za 10 minut nabít pro 
ujetí dalších 250 km. K dispozici je i nová 
generace akumulátorů s kapacitou kolem 
100 kWh, která teoreticky umožní dojezd až 
600 km. Také trakční elektromotory jsou 
nové generace. Budou se poprvé používat 
ve dvojicích: v  Q6 s  kombinovaným 
výkonem 295 kW (402 k) a v SQ6 to bude 
380 kW (517 k). 

více na 
www.autoweek.cz



Zákon o datech potřebuje pravidla
Aby mohl Zákon EU o  datech plně 

využít svůj potenciál podpory volby pro 
spotřebitele a  inovací založených na 
datech v širším odvětví mobility, Asociace 
nezávislých velkoobchodníků s náhradními 
díly pro automobily FIGIEFA zdůrazňuje, 
že by Evropská komise měla navrhnout 
specifi cká odvětvová pravidla pro přístup 
k  datům z  vozidel. Zákon o  datech 
v  podstatě stanoví právo soukromých 
a  fi remních uživatelů na přístup k  datům 
z jejich připojených výrobků a právo sdílet 
tato data s  třetími stranami podle jejich 
volby. Jeho záměrem je umožnit tím inovace 
založené na datech a  hospodářskou 
soutěž v oblasti poskytování poprodejních 
a  doplňkových služeb. Aby mohl Zákon 
o datech plně využít svůj potenciál, musí 

mít poskytovatelé služeb možnost vyvíjet 
svá technická řešení a  služby v  předstihu 
ještě před tím, než uživatelé poskytnou 
přístup ke svým datům. Proto je nezbytné 
doplnit Zákon o  datech o  odvětvové 
právní předpisy. Samotný Zákon o datech 
uznává, že k  uvolnění potenciálu služeb 
založených na datech v  automobilovém 
průmyslu je zapotřebí plný a  spravedlivý 
přístup k datům generovaným vozidly pro 
všechny účastníky trhu.

Škoda Challenge vybírá nejlepší z nejlepších
Prodejní a  servisní síť Škoda je pro 

automobilku tím nejdůležitějším styčným 
bodem se zákazníky. Proto je důležité, aby 
v celosvětové síti, která čítá přes 60 zemí, 
pracovali pro zákazníky a  se zákazníky 
skuteční profesionálové. Pro pracovníky 

servisní a  prodejní sítě Škoda probíhá 
školení různými způsoby. V dovednostech 
a znalostech automobilka také umožňuje 
členům své prodejní a servisní sítě soutěžit. 
Letos proběhlo celosvětové finále 
12. ročníku soutěže Škoda Challenge. Té 
se mohou účastnit zástupci všech trhů, 
kteří soutěží v  individuálních kategoriích 
jako jsou servisní poradce, prodejce, 
mechanik, diagnostik atd. Nechybí ani 
týmová kategorie za celou zemi. Letos 
se účastnilo téměř 200 fi nalistů z 28 zemí, 
kteří se utkali v 10 individuálních a dvou 
týmových soutěžích. Týmovou cenu si 
odneslo zastoupení značky Škoda na 
Slovensku.

více na 
www.autoservismagazin.cz



Personálie z

Roman Švidrnoch opouští MF Dnes
Redaktor MF Dnes Roman Švidrnoch 

opustí po 30 letech v  médiích, z  toho 
23 letech v MF Dnes a na idnesu, práci 
novináře.

„Nechal jsem se přemluvit k  zásadní 
profesní změně a od 1. srpna nastupuji 
jako mediální manažer (ne PR směrem 
k veřejnosti, ale k motoristickým novinářům) 
do AAA Auto. Kromě půjčování 
novinářských testovacích vozů budu mít 
na starosti i  tvorbu vlastního mediálního 
obsahu, testování aut, akce pro novináře 

a podobně,“ napsal nám Roman s tím, že 
na práci pro největšího prodejce použitých 
vozů ve střední Evropě se hodně těší, je to 
jeho nová velká výzva.

Porsche IA mění manažerku marketingu
Z postu marketingové a PR manažerky 

značky Porsche odchází po několika 
letech působení Katarína Ardová. Její roli 
nově přebírá nástupkyně, která má za 
sebou zkušenosti z  obdobné pozice ve 
Škodě Auto Česká republika. 

„Být součástí týmu Porsche je pro mě 
obrovskou poctou a významným krokem 
v  mé kariéře. Jsem nadšená z  příležitosti 
pracovat pro tak renomovanou značku 

jakou Porsche nepochybně je. Těším 
se na nové výzvy, které mi přinesou 
nejen zajímavé zkušenosti, ale také 
nezapomenutelné zážitky,“ dodává nová 
marketérka Petra Klosová.

Personálie AGC Automotive řídí Hofbauer
Novým personálním ředitelem 

AGC Automotive Czech, jednoho 
z největších evropských závodů na výrobu 
automobilových skel, se stal Jiří Hofbauer. 
Absolvent Jihočeské univerzity 
a  postgraduálního studia 
Personálního managementu 
a  rozvoje na Nottingham 
Trent Business School má 
mnohaleté zkušenosti s řízením 

personálních oddělení ve fi nančních 
institucích, fi rem z  oblasti FMCG nebo 
výrobního závodu.

Jiří Hofbauer od roku 2002 zastával vysoké 
manažerské pozice v personálních úsecích 
České spořitelny, Generali Česká pojišťovna 
nebo pro velkoobchodní řetězec Makro 
v Česku a na Slovensku. V oblasti výroby před 
lety zastával funkci HR manažera v Electric 
Powersteering Components Europe.

více na 
www.automakers.cz
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Nissan uzavřel dohodu s Renaultem

Nissan investuje do divize elektromobilů svého 
aliančního partnera Renault Ampere. Renault 
naopak svůj podíl v Nissanu sníží. Končí tím 
několikaměsíční jednání o nové struktuře aliance.

Japonská automobilka Nissan investuje až 
600 milionů eur do divize elektromobilů Ampere 
svého partnera Renault. Jak bylo oznámeno 
v Paříži a Jokohamě podepsaly o investici obě 
společnosti předběžnou dohodu. Investice do 
společnosti Ampere je v souladu s tím, že Nissan 
je strategickým investorem a zajišťuje si místo 
v představenstvu nové společnosti. Vstup Nissanu 
do plánovaného samostatného podnikání 
Renaultu v oblasti elektromobilů a softwaru je 
součástí snížení křížových podílů obou partnerů 
aliance.

Obě automobilky tak po měsících vyjednávání, 
poznamenaných napětím, dokončily podmínky 
svého restrukturalizovaného partnerství. Jednání 
mezi oběma stranami se protáhla o několik 
měsíců déle, než se očekávalo, částečně kvůli 
obavám Nissanu o ochranu duševního vlastnictví 
v  rámci budoucí spolupráce. Dohoda nyní 

oběma společnostem umožní soustředit se na 
naléhavější problémy orientace v  rychle se 
měnícím průmyslovém prostředí.

Renault snižuje svůj přímý podíl v Nissanu ze 
43 % na 15 %, tedy stejný podíl, jaký Japonci 
vlastní v Renaultu. Zbytek akcií Renaultu v Nissanu 
má přejít na francouzskou svěřenskou společnost, 
která má zaručit neutrální hlasovací práva. 
Dividendy a případné výnosy z prodeje akcií 
však nadále budou náležet Renault. Očekává 
se, že tato transakce bude uzavřena ve čtvrtém 
čtvrtletí.

Zdroje agentury Reuters uvedly, že Ampere 
by mohla být oceněna až na 10 miliard eur. 
Americký čipový gigant Qualcomm již uvedl, že 
do Ampere bude investovat. Také menší partner 
Nissanu a Renaultu Mitsubishi Motors prohlásil, že 
chce o případné investici rozhodnout ještě před 
primární veřejnou nabídkou prodeje akcií této 
jednotky. Finanční ředitel Renaultu Thierry Pieton 
uvedl, že k IPO Ampere by mohlo dojít v první 
polovině roku 2024, i když Renault jej původně 
plánoval tento rok.
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shromažďuje údaje z různých jízdních scénářů. 
Každé z  vozidel, jezdících podle úrovně 4 
v americkém standardu SAE pro autonomní 
jízdu, má kamery, radar a technologii LiDAR. 
Všechna vozidla po celou dobu testovací fáze 
jezdí s bezpečnostními řidiči.
Velkoprostorový elektromobil nabízí místo pro 
čtyři cestující. Jakmile bude připraven pro 
sériovou výrobu, Volkswagen Užitkové vozy jej 
může vyrábět ve velkém množství aby uspokojil 
rostoucí potřebu mobility a přepravy. 
V  Německu bude autonomní vozidla jako 
první používat dceřiná společnost koncernu 
Volkswagen Moia. Moia jako poskytovatel 
mobility a sdílených jízd od roku 2018 k dnešnímu 
dni přepravila více než 8,5 milionu cestujících. 
Moia získaná data předá k využití pro další vývoj 
autonomní jízdy.
Na rozdí l od Německa v  USA nebude 
Volkswagen služby autonomního řízení 
v budoucnu sám provozovat, ale plánuje je 
využívat s partnerskými společnostmi v sektoru 
mobility a dopravy.

Testovací program pro ID. Buzz AD

Volkswagen Užitkové vozy v Mnichově poprvé 
představil rozhodujícím činitelům z politiky, 
úřadů a byznysu v Německu vozidlo ID. Buzz 
AD (Autonomous Driving) s autonomním řízením 
v jízdě s cestujícími na veřejných komunikacích. 
Vývoj vozidel AD je zaměřen na jejich komerční 
využití v městských centrech v Evropě a Severní 
Americe, ale také ve vozových parcích 
poskytovatelů přepravních služeb.
Paralelně s  premiérou v  Mnichově začal 
testovací program Volkswagenu v  Austinu 
v  Texasu. Zahájení testovacího programu 
v Texasu znamená důležitý milník pro globální 
výzkum a vývoj autonomních vozidel koncernu 
Volkswagen. Společnost Volkswagen Group of 
America povede strategii a rozvoj podnikání 
v USA. Vytvořila dceřinou společnost s názvem 
Volkswagen ADMT aby podpořila zavádění 
svého programu autonomních vozidel s týmy 
v Belmontu v Kalifornii a v Austinu v Texasu.
Plně elektrická vozidla ID. Buzz AD jsou vybavena 
samořídícím systémem od technologické 
společnosti Mobileye. Rostoucí testovací fl otila 
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EU nestíhá plnit své cíle v oblasti surovin pro rok 2030

více na 
www.autoweek.cz

Aby EU splnila své cíle v oblasti energetiky 
a klimatu, bude se muset masivně elektrifi kovat. 
To bude vyžadovat víc surovin pro výrobu 
akumulátorů, větrných turbín a  solárních 
panelů. Za tím účelem Evropská komise 
předložila návrh zákona o kritických surovinách 
CRMA, jehož cílem je urychlit energetickou 
a  ekologickou transformaci EU. Podle něj 
musí země EU zajistit, aby se do roku 2030 10 % 
těžby, 40 % rafi nace a 15 % recyklace několika 
desítek surovin odehrávalo na domácí půdě.
Kromě toho EU u žádné suroviny již nemá být 
závislá z více než 65 % na dodávkách ze země 
mimo EU. To je velmi obtížný úkol vzhledem 
k tomu, jak je EU v současné době závislá na 
dovozu nerostných surovin z Číny, na kterou 
připadá až 90 % zdrojů některých materiálů.

Francie a  Německo ale dávají přednost 
individuálním cílům pro jednotlivé nerostné 
suroviny. „Bylo by absurdní stanovit stejné cíle 
pro kobalt, jehož 80 % zásob se nachází v jediné 
africké zemi, jako pro lithium, které lze těžit 
v Evropě,“ vysvětlil francouzský ministr průmyslu 
Roland Lescure. Jak vysvětlil zástupce generálního 
ředitele francouzského úřadu pro geologický 
a důlní výzkum BRGM Christophe Poinssot: „Evropa 
nemá pro většinu navržených cílů u mnoha 
kovů uvedených v CRMA dostatečnou výrobní 
kapacitu a čas na její dosažení.“

Poinssot poukázal také na nedostatky 
způsobené neprozkoumaným geologickým 

potenciálem Evropy. „Musíme znovu investovat 
do dalšího poznávání našeho podloží 
a znovuotevření dolů. Musíme znovu zahájit 
inventarizaci nerostných zdrojů ve všech 27 
členských státech EU,“ tvrdí Poinssot. „Realizace 
nových těžebních projektů však trvá mnoho let. 
V celosvětovém měřítku trvá průměrně 17 let, než 
se důl dostane z fáze průzkumu do fáze těžby. 
Na rozvoji těžebních projektů proto musíme začít 
pracovat hned. Jinak budou scénáře, které si EU 
přeje, omezeny našimi těžebními kapacitami,“ 
varoval.

S tímto postřehem se ztotožňuje i francouzská 
Komise pro atomovou energii CEA, která je 
klíčovým aktérem francouzského průmyslového 
a technologického výzkumu. Ta tvrdí, že cíle EU 
nejsou příliš důvěryhodné kvůli neodmyslitelnému 
zpoždění při otevírání nových dolů. „V období do 
roku 2030 bude většina těžební kapacity, která 
bude v EU k dispozici, záviset na projektech, které 
jsou již nyní ve fázi rozpracovanosti,“ vysvětluje 
zástupce CEA Bertrand Bouchet. Stručně řečeno 
– pokud se v EU neotevřou doly již nyní, zaostane 
za svými cíli. „Komise je příliš optimistická pokud 
jde o rychlost s níž budeme schopni nasadit 
průmyslová řešení k dosažení těchto cílů,“ upřesnil 
Bouchet.

„Celosvětově nebude dostatek zdrojů pro 
splnění cílů v oblasti elektromobility, které přijaly 
všechny země na světě. To není otázka zdrojů, 
ale načasování,“ vysvětlil Poinssot.
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JB Straubel, generální ředitel společnosti 
Redwood Materials, která získala dvě miliardy 
dolarů na výstavbu komplexu na recyklaci 
akumulátorů v Nevadě, uvedl, že IRA považuje 
recyklované materiály za lokálně těžené. To 
povzbuzuje americké společnosti k rychlejšímu 
postupu v oblasti recyklace než jejich protějšky 
v  EU. EU se místo podpory soustřeďuje na 
předepsání minimálního množství recyklovaných 
materiálů v nových akumulátorech. „To, co IRA 
dělá, je změna rovnice poptávky po materiálech 
pro akumulátory. Potřebujeme tyto cenné 
materiály udržet abychom je mohli vrátit zpět 
do elektromobilů,“ řekl Mike O'Kronley, generální 
ředitel společnosti Ascend Elements.

Někteří představitelé odvětví předpokládají, 
že rychlý růst znamená, že 40 % materiálů 
akumulátorů používaných v  nových 
elektromobilech by mohlo do roku 2040 pocházet 
z recyklovaných zásob. Panují ale obavy, jak najít 
staré elektromobily k recyklaci. Thomas Becker 
uvedl, že hodnota materiálů pro akumulátory 
snad učiní recyklaci atraktivnější než prodej 
ojetých vozidel do zahraničí, ale Evropa se musí 
zaměřit na to, aby tyto akumulátory nemizely.

Americký zákon o  snižování inflace IRA 
obsahuje klauzuli, která pro účely dotací 
automaticky kvalifi kuje materiály akumulátorů 
pro elektromobily recyklované v  USA jako 
materiály vyrobené v USA, a to bez ohledu na 
jejich původ. Tím se otevírá prostor pro výrobce 
automobilů, kteří ve svých akumulátorech 
používají materiály recyklované v USA, aby 
získávali dotační pobídky. To v USA odstartovalo 
rozkvět výstavby továren na recyklaci.

V USA je dnes recyklačních kapacit jen málo 
a v Evropě prakticky žádné. Podle výzkumné 
společnosti EMR se zatím veškerou recyklací 
akumulátorů pro elektromobily zabývá jen Čína.

Podle šéfa pro udržitelný rozvoj ve společnosti 
BMW Thomas Becker, suroviny v akumulátoru – 
především lithium, kobalt a nikl – mají v průměru 
hodnotu 1000 až 2000 eur na jedno auto. 
Těchto materiálů by mohl být během několika 
let nedostatek, protože výrobci zvyšují výrobu 
elektromobilů. „Kritické suroviny lze recyklovat 
nekonečněkrát a neztratí svou sílu,“ tvrdí Louie 
Diaz, viceprezident kanadské fi rmy Li-Cycle, která 
získala 375 milionů dolarů na výstavbu závodu 
v New Yorku.

Vybité akumulátory elektromobilů získávají na ceně
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Elektromobilům docházejí zákazníci

který se objevuje v knihách objednávek: „Nové 
objednávky elektromobilů jsou o 30 až 50 % nižší 
než před rokem.“ Volkswagen přiznal, že „pociťuje 
všeobecný nezájem o nákup elektromobilů, 
stejně jako ostatní výrobci.“

Koncern VW už musel omezit výrobu svých 
elektrických modelů ID v Emdenu, který čeká 
šestitýdenní pauza ve výrobě a propuštění 300, 
tedy pětiny, dělníků. Firma Morgan Stanley 
očekává další zpomalení evropské poptávky 
po elektromobilech po škrtech dotací. 

Na globálním setkání 2000 manažerů fi rem 
obchodovaných na frankfurtské burze DAX 
vystoupil šéf Volkswagenu Thomas Schäfer 
s burcujícím projevem ohledně automobilového 
sektoru. Poptávka po elektromobilech, na které 
se tolik sázelo, dramaticky klesá. Podle Schäfera 
je byznys s automobily nemocný. „Střecha hoří,“ 
prohlásil s tím, že by se mělo jednat o „poslední 
varování.“

Auta, která měla náš svět zachránit před 
pohromou globálního oteplování založeného 
na uhlíku, se hromadí na parkovištích prodejců, 
protože je nelze prodat. Možná jsme se 
konečně dostali do bodu, kdy ti, kteří zoufale 
chtějí demonstrovat svůj ekologický kredit, už 
elektromobil mají a nepotřebují další hračku. 
Protože bohatí lidé v zemích EU naplnily své 
ambice deklarovat e-autem jako 2. či 3. 
vozem svůj enviromentální postoj, už není dost 
kupujících.

Komentář, který připravil Milan Smutný pro 
www.medium.seznam.cz.

Tak jsme se zase v  řadě médií nedávno 
dočkali zpráv, jak už to čistě elektrická auta (BEV) 
letos v červnu „natřela“ konvenčním vozům, 
hlavně těm s motory na naftu. Zvenku to tak 
skutečně vypadá, ale při pohledu na podrobná 
data je tomu jinak. Elektromobily se prodávají 
především tam, kde je upřednostňují politické 
regulace a dotace. 

„Úspěch“ elektromobilů se zdaleka netýká 
většiny států – 76 % jejich prodeje připadlo na 
Belgii, Švédsko, Nizozemsko, Francii a Německo, 
když náš západní soused registroval každé třetí 
elektroauto prodané v EU. Naopak ve 12 z 27 
států EU nebylo za červen prodáno ani 1000 
elektromobilů. S 637 nově registrovanými e-vozy 
sem patří také Česko. Bohaté země EU mají 
víc než třetinový podíl BEV na trhu, polovina 
členských států naopak nedosáhla ani na 10 %. 
ČR je s podílem 3,1 % třetí nejhorší z celé EU, hůř 
na tom jsou už jen na Slovensku a v Chorvatsku.

Řada analytiků upozorňuje, že současný růst 
prodeje aut v Evropě je přechodný a automobilky 
jen dohánějí skluz z minula. Zdá se, že trpí zejména 
značka Volkswagen. Z 93 000 vozů elektrické řady 
ID, vyrobených v Evropě za prvních pět měsíců 
roku, se jich prodalo pouze 73 000. Viceprezident 
Ústředního svazu německých prodejců vozidel 
Thomas Peckruhn uvedl, že nynější zdravý počet 
nových registrací je popřen temnějším obrazem, 
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